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WYDARZENIA

75-lecie Wydzia³u Geodezji i Kartografii Politechniki Warszawskiej

Bêdziemy siê
doktoryzowaæ?

Wydzia³ Mierniczy – najstarsza w Polsce geodezyjna

akademicka placówka naukowo-dydaktyczna – roz-

pocz¹³ samodzieln¹ dzia³alnoœæ w Politechnice War-

szawskiej 1 wrzeœnia 1921 r. Od roku 1954 nosi

nazwê Wydzia³u Geodezji i Kartografii. 3 paŸdzie-

rnika 1997 r. odby³y siê centralne uroczystoœci zwi¹-

zane z 75-leciem jego istnienia. Z uczestnikami

spotkania absolwentów rozmawia Zbigniew Lesz-

czewicz.

Czym jest dzieñ dzisiejszy dla Dziekana Wydzia³u-Jubilata?
Prof. Piotr Sk³odowski, dziekan Wydzia³u Geodezji i Kar-
tografii: – Wiele emocji, du¿a odpowiedzialnoœæ i zastrzyk opty-
mizmu zwi¹zany z uczestnictwem szerokiego grona goœci z ca³e-
go kraju. Cieszymy siê, ¿e jest zainteresowanie wydzia³em i ¿e
jest du¿o studentów, którzy chc¹ u nas studiowaæ.

Pokolenie 30-latków – absolwenci rocznik 1967

Panie Rektorze, w referacie prof. Sk³odowskiego wyg³oszonym
na otwarcie uroczystoœci przebija³y nutki pesymistyczne, troska
o dalsze losy wydzia³u, uczelni. Krótko mówi¹c – k³opoty finan-
sowe.

Prof. Jerzy WoŸnicki, rektor PW: – Rzeczywiœcie obawy,
jakie ¿ywi œrodowisko akademickie w zwi¹zku z poziomem finan-
sowania szkolnictwa wy¿szego ze œrodków publicznych, s¹ uza-
sadnione. Na szkolnictwo wy¿sze i naukê przeznaczamy dwu-,
trzykrotnie mniej ni¿ kraje rozwiniête, i to mierz¹c miar¹ obiek-
tywn¹, jak¹ jest udzia³ szkolnictwa wy¿szego i nauki w produkcie
krajowym brutto. I to jest Ÿród³o pesymizmu. Ale z drugiej strony
wielkim trudem ostatnich siedmiu lat, a szczególnie ostatniego
roku racjonalizuj¹c koszty osi¹gamy oszczêdnoœci w finansowaniu
podstawowych celów uczelni i t¹ drog¹ wypracowujemy pewne
nadwy¿ki, dziêki którym bêdzie mo¿na finansowaæ z w³asnych
œrodków pewne przedsiêwziêcia rozwojowe. S¹dzê, ¿e ju¿ od sty-
cznia ten fundusz rozwoju pozostawimy do dyspozycji uczelni
i wierzymy, ¿e znakomity Wydzia³ Geodezji i Kartografii przed-
stawi dostatecznie dobre projekty rozwojowe, aby uzyskaæ od jury
konkursu pozytywne decyzje i  œrodki finansowe.

Wiek XXI to wiek informacji, a informacja to pieni¹dze. Czy Poli-
technika bêdzie sprzedawaæ informacje, technologie?

JW  – Jako uczelnia my, in¿ynierowie, zajmujemy siê nie tyle sam¹
informacj¹ i jej dystrybucj¹ w ogólnym sensie (bo s¹ od tego inne
instytucje), ale bardziej techniczn¹ stron¹, a wiêc systemami prze-

W sali Senatu – prof. Henryk Leœniok i prof. Kazimierz Michalik
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twarzania, przesy³ania i odbioru informacji. Zajmujemy siê tak¿e
aparatur¹, która do tego celu s³u¿y, i oprogramowaniem. Nie ozna-
cza to, ¿e nie jesteœmy zainteresowani sposobem dystrybucji infor-
macji w naszym kraju. W tym kontekœcie myœlimy raczej o informa-
cji technicznej, która stanowi formê popularyzacji wiedzy z obszaru
nauk œcis³ych, a tak¿e popularyzacji wiedzy o korzyœciach przedsiê-
biorczoœci edukacyjnej obywateli.

Co Pan Rektor myœli o po³¹czeniu profesor-biznesmen.
JW: – Profesor nie powinien byæ biznesmenem, a biznesmenem na
ogó³ nie jest profesorem. To jest inny punkt widzenia na sprawê, inne
zainteresowania, inny warsztat i inne cele. Celem profesora jest
pog³êbianie wiedzy i jej szerzenie, a tak¿e udzia³ w procesie – po-
przez przyk³ad osobisty – szeroko rozumianego wychowywania
m³odego pokolenia, podczas gdy
biznesmen pracuje dla zysku.
Kiedy profesor zaczyna praco-
waæ dla zysku w wymiarze ma-
terialnym, to przestaje byæ pro-
fesorem – zaczyna mieæ cele,
a przestaje mieæ misjê. Uczel-
nia musi mieæ misjê!

Uczelnia narzeka na k³opo-
ty finansowe. Czy admini-
stracja rz¹dowa mo¿e coœ
pomóc?

Józef Kalisz, sekretarz stanu
w MSWiA: – Jeœli chodzi o ad-
ministracjê rz¹dow¹, to nie, bo
jest to inny pion. Ca³a sfera bu-
d¿etowa ma chyba podobne
problemy, a Politechnika Warszawska ma je tylko w niewielkim
zakresie. Na pewno sytuacja finansowa jest zró¿nicowana na po-
szczególnych wydzia³ach, czy nawet w ramach wydzia³ów w po-
szczególnych instytutach, ale globalnie uwa¿am, ¿e nie jest Ÿle. Sam
Pan Dziekan powiedzia³, ¿e dzisiaj instytuty s¹ wyposa¿one w naj-
nowoczeœniejszy sprzêt, którego firmy geodezyjne nie maj¹. I to
o czymœ œwiadczy, bo niegdyœ by³a odwrotna sytuacja – studenci
z nowoczesn¹ technik¹ mogli siê zetkn¹æ dopiero w produkcji. I pro-
szê mi znaleŸæ geodetów, którzy s¹ na bezrobociu – oto tajemnica
du¿ego zainteresowania studiami na Wydziale Geodezji.

Mamy dobre technologie, które s¹ czêsto udzia³em instytutów
naukowych Politechniki. Mo¿e to jest rola G³ównego Geodety,
¿eby ten transfer informacji i technologii szybciej dotar³ „na dó³”.

Józef Racki, G³ówny Geodeta Kraju: – Chyba rzeczywiœcie te
technologie zbyt wolno trafiaj¹ do przemys³u, zbyt d³ugo siê rodz¹
na uczelniach. By³em na spotkaniach z dziekanami, podzieliliœmy
siê problemami dotycz¹cymi  np. praktyk studenckich. Do nastêpne-
go spotkania ma dojœæ jeszcze w tym roku i myœlê, ¿e pos³u¿y ono do
pewnych ustaleñ – ¿ebyœmy jako administracja szybciej przejmowa-
li to, co nauka tworzy. Nauka nie mo¿e tworzyæ sama dla siebie.
I chyba w tym kierunku zaczynamy zmierzaæ, bo Komitet Badañ
Naukowych zwraca siê do nas z pytaniami, czy dane przedsiêwziê-
cie jest s³u¿bie geodezyjnej niezbêdne.

Pan koñczy³ studia w 1952 r. Jak to wtedy wygl¹da³o?
Eugeniusz Barañski: – Podobnie jak dzisiaj. Dyplomy roz-
dawane by³y w tej samej sali. Zdawaliœmy w sali Senatu (piêciu
nas by³o). Pamiêtam obecnie ju¿ nie¿yj¹cych profesorów Nowaka
i Staniewicza.

Mia³ Pan zajêcia z prof. Warcha³owskim?
EB: – Zdawa³em u niego egzaminy. Pamiêtam te¿ prof. Kamelê –
¿yczliwy partner. Jestem emocjonalnie zwi¹zany z tym wydzia³em.

Dzisiejszy jubileusz to chyba du¿e wzruszenie?
EB: – Tak, du¿e emocje.

Dzisiejszy jubileusz jest chyba du¿ym sukcesem organizacyj-
nym?

Dr Edward Nowak, organizator jubileuszu: – Do pewnego
stopnia tak. Kiedyœ uczelnia na zjazdach absolwentów by³a jedynie
Ÿród³em sentymentu i wspomnieñ. W ci¹gu ostatnich piêciu lat sytu-
acja siê zmieni³a – wiele roczników zobaczy³o nowoczesny sprzêt
w³aœnie na uczelni. Czêsto taki zjazd rocznika przeradza³ siê w wy-

cieczkê techniczn¹, aby zoba-
czyæ nowinki. Przynajmniej
w tym zakresie nie ró¿nimy siê
od uczelni zachodnich.

Prof. Sk³odowski wspomina³
o zapaœci zwi¹zanej z bra-
kiem habilitacji. Jaka jest te-
go przyczyna? Czy chodzi
o trudnoœci finansowe?

EN: – Niew¹tpliwie generalne
przyczyny wynikaj¹ z finansów,
ale czêœæ spraw bierze siê z we-
wnêtrznej atmosfery na wydzia-
le. Nie tylko my siê z tym bory-
kamy, ale i inne wydzia³y Poli-
techniki. Kiedyœ na uczelni naj-
wiêcej by³o m³odych ludzi, te-

raz jest ich stosunkowo niewielu. Poprzednie pokolenie odchodzi,
a naœladowców nie ma, bo przecie¿ nie przyci¹gaj¹ zarobki, a jedy-
nie pewien rodzaj splendoru – zreszt¹ dla wielu w¹tpliwy.

W rozmowie z Rektorem pad³o stwierdzenie: profesor to nie bi-
znesmen, ale uczelnie borykaj¹ siê z k³opotami finansowymi.

Marek Ziemak, prezes Geodezyjnej Izby Gospodarczej: – Izba
Gospodarcza wystêpuje w imieniu drobnych firm, drobnych produ-
centów, odczuwaj¹cych brak tych technologii, których sami nie
mog¹ wytworzyæ. Uczelnie bardzo s³abo „siê sprzedaj¹”. Mo¿e
tworz¹ opracowania dobre czy znakomite, ale strona marketingowa,
czyli sprzeda¿ i rozpropagowanie tych pomys³ów i idei, jest bardzo
s³aba, ¿eby nie powiedzieæ ¿adna, np. brak Politechniki na Targach
Geodezji w Katowicach. Na pewno Izba jest gotowa do wspó³pracy,
¿eby te pomys³y, technologie, patenty rozpropagowywaæ.
EN: – Ale to jest wzglêdne. Uczelnia nie popiera  prac, które wdra¿a
siê bezpoœrednio, które s¹ absolutnie u¿ytkowe. Dzisiaj najwa¿niej-
szymi pracami tego typu s¹ przede wszystkim programy komputero-
we. Przechodzimy rewolucjê w ca³ej bran¿y, a na uczelni nie doce-
nia siê tego rodzaju prac. A wiêc niektórzy g³osz¹ pogl¹d, ¿e
wystarczy, aby programista mia³ skoñczon¹ szko³ê œredni¹. Poza
tym czêœæ przyczyn dotyczy problemów ekonomicznych. Bo uczel-
nia nie jest w stanie dzisiaj wy³o¿yæ ¿adnych pieniêdzy z góry, nie
jest w stanie wyst¹piæ ani w normalnym przetargu, ani zrealizowaæ
czegokolwiek, do czego musi mieæ z góry jakiœ wk³ad.

Mówisz, ¿e uczelnia nie wchodzi w przetargi, ale mog³aby to
robiæ ze sponsorem. Daj¹c wiedzê i technologiê.

EN: – Uwa¿am, ¿e to by³oby najlepsze rozwi¹zanie, ¿eby tworzyæ
tego rodzaju uk³ady.

WYDARZENIA

Seniorzy na Wydziale. Od lewej prof. Henryk Leœniok, prof. Micha³
Odlanicki-Poczobutt i prof. Felicjan Pi¹tkowski
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MZ – Moje wra¿enie jest inne. Bardzo wielu przedsiêbiorców dys-
ponuje pieniêdzmi i chcia³oby pomóc w  rozwi¹zaniu  problemów.
Natomiast nie bardzo wiedz¹, z kim o tym rozmawiaæ. I druga spra-
wa. Wiem, ¿e wielu naukowców dorabia. Dla mnie jako przedsiê-
biorcy coraz wiêksze znaczenie ma udzia³ instytucji naukowych,
które firmuj¹ rozwi¹zanie jakiegoœ problemu. Jeœli ja startujê do
rozwi¹zania nietypowego przedsiêwziêcia i problem rozwi¹zuje mi
Politechnika czy Wydzia³ Geodezji i Kartografii, to zupe³nie inaczej
brzmi, ni¿ gdy problem rozwi¹zuje  mi jakiœ pan X.
EN – To nie tylko dobrze brzmi, ale to by³aby naturalna forma
wspó³pracy. Natomiast oczywistym jest, ¿e zawodzi tu sposób finan-
sowania i ¿e nie zawsze wp³yw pieniêdzy i zleceñ dla uczelni sku-
tkuje efektami dla bezpoœrednich wykonawców. Uczelnia jest w sta-
nie dzisiaj wykonaæ pewien temat, ale nie potrafi dalej poci¹gn¹æ
sprawy, która nie koñczy siê na pierwszym opracowaniu. Trzeba
zrobiæ coœ jeszcze – produkt poprawiaæ, ludzi doszkalaæ. A przecie¿
dopiero w produkcji, szczególnie w dziedzinie oprogramowania, pro-
dukt siê sprawdza.

ZL: A bariery psychologiczne?
EN – Myœlê, ¿e s¹ to pewne problemy pokoleniowe. Rzeczywiœcie
tak siê dzieje, ¿e ci najstarsi maj¹ najwy¿sze funkcje. Trzeba przy-
znaæ, ¿e najnowsza technologia czêsto sprowadza cz³owieka do
funkcji operatora systemu – to nie jest dla profesora. On tego nie
docenia, nie zna szczegó³ów, a „diabe³ tkwi w szczegó³ach”.

Czy przyjecha³eœ z Chicago specjalnie na 75-lecie Wydzia³u?
George Wójcik, (absolwent rocznik 1967, obecnie pracuje jako
geodeta-fizyk w Laboratorium Fermiego w USA) – Nie, przyjecha-
³em ze wzglêdów rodzinnych, ale bardzo siê cieszê, ¿e mog³em
wzi¹æ udzia³ w dzisiejszej uroczystoœci.

Sprzêt geodezyjny firm: NIKON, TOPCON, SOKKIA,
BERGER, BHI i innych

Sprzêt kreœlarski firm: STANDARDGRAPH-MECANORMA,
KIN, ROTRING, STAEDTLER

Œwiat³okopiarki firm: REGMA, NEOLT
Materia³y eksploatacyjne firm: REGMA, RENKER

Materia³y do ploterów – papiery, folie, kalki
Folie kserograficzne
Pomocniczy sprzêt geodezyjny: ruletki, piony,
wêgielnice, ³aty, tyczki, lustra, statywy
GEOZET S.C.
01-018 Warszawa, ul. Wolnoœæ 2a, tel./faks 838-41-83

Pyta³em dzisiaj o kondycjê finansow¹ Jubilata. Ty pracu-
jesz w instytucji rz¹dowej, ale masz liczne kontakty
z uczelniami i instytucjami naukowymi, bo jesteœcie od-
biorc¹ bardzo specjalistycznego sprzêtu i oprogramowa-
nia. Co s¹dzisz o po³¹czeniu profesor-biznesmen?

GW – Czêœæ kadry profesorskiej staje siê biznesmenami, bo
jeœli profesor nie zainteresuje przemys³u sponsorowaniem,
to odpada. Uczelnie kiedyœ by³y instytucjami feudalnymi. To
by³o zwi¹zane z katedrami. Teraz to zanika. S¹ tworzone
zespo³y miêdzywydzia³owe, miêdzyinstytutowe dla rozwi¹-
zania problemu. Uczelnia nie hermetyzuje siê. Uczelnia musi
byæ reprezentowana na wszystkich zjazdach naukowych, sym-
pozjach. Ludzie ci nawi¹zuj¹ kontakty, promuj¹ swoje osi¹g-
niêcia, a wszystko firmuje oczywiœcie profesor, który „ma
nazwisko”.

Uwa¿asz wiêc, ¿e problem transferu technologii z uczelni
amerykañskich do przemys³u zosta³ rozwi¹zany pozytyw-
nie?

GW – Uwa¿am, ¿e uczelnie przywi¹zuj¹ du¿¹ wagê do tego
problemu, ale istnieje wiele innych czynników wyboru kon-
trahenta. Przy spe³nieniu podobnych parametrów technicz-
no-jakoœciowych decyduje czynnik ludzki. Mój kolega, ab-
solwent uniwersytetu w Ohio, jak ma problem, dzwoni do
swojego profesora. Profesor ma dobry zespó³ programistów
i oni wszystko zrobi¹. Ja, absolwent Politechniki Warszaw-
skiej, jak mam problem, te¿ dzwoniê do swojego profesora.
Mówiê o co chodzi, a on mi na to, ¿e œwietnie – bêdziemy siê
doktoryzowaæ. A ja chcê po prostu kupiæ coœ gotowego.

Opracowanie i zdjêcia Zbigniew Leszczewicz
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